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ACTA  

COMITÈ EXECUTIU DE L’FMC DE 21 DE MARÇ DE 2022 

 

 

S’inicia la sessió a les 16.01 hores a la seu de la Federació de Municipis de Catalunya. 

Hi assisteixen: Olga Arnau i Sanabra, Presidenta de l’FMC i alcaldessa de VILANOVA I LA 

GELTRÚ; Rosa Pujol Esteve, alcaldessa d’AITONA; Adam Tomàs i Roiget, alcalde 

d’AMPOSTA; Carles Luz i Muñoz, alcalde de GANDESA; Ignasi Simon Ortoll, alcalde de 

LLIÇÀ D’AMUNT; Natàlia Figueras Pagès, alcaldessa de MAÇANET DE LA SELVA; Àlex 

Garrido Serra, alcalde de MANLLEU; Xavier Fonollosa Comas, alcalde de MARTORELL; 

David Bote Paz, alcalde de MATARÓ; Marc Solsona Aixalà, alcalde de MOLLERUSSA; 

Laura Campos i Ferrer, alcaldessa de MONTCADA i REIXAC; Marta Farrés Falgueras, 

alcaldessa de SABADELL; Lídia Muñoz Cáceres, alcaldessa de SANT FELIU DE 

LLOBREGAT; Maria Lourdes Fuentes Faig, alcaldessa de SANTA CRISTINA D’ARO; Imma 

Ferret Raventós, alcaldessa de SANTA MARGARIDA I ELS MONJOS; Narcís Fajula i Aulet, 

alcalde de SARRIÀ DE TER; Albert Coberó Aymerich, alcalde de SÚRIA; Maria Alba Pijuan 

Vallverdú, alcaldessa de TÀRREGA; Josep López i Ruiz, alcalde d’ULLÀ; Noemí Trucharte 

Cervera, alcaldessa de VILANOVA DEL CAMÍ; Josep Bigorra Llauradó, alcalde de 

VILAPLANA; Susanna Mérida, Secretària general adjunta;  Roser Colomé, Secretària 

general adjunta; Estel Patris, lletrada dels serveis jurídics, Jordi Seguer, cap de gabinet 

de la presidència i Elisabet P. Redortra, de la Secretaria General de l’entitat. 

Excusen la seva assistència: Lluís Guinó i Subirós, alcalde de BESALÚ; Eduard Rivas 

Mateo, alcalde d’ESPARREGUERA; Francesc Alemany Martínez, alcalde de PALAFOLLS; 

Xavier Amor Martín, alcalde de PINEDA DE MAR; Lourdes Aluja Matas, alcaldessa de 

PRADELL DE LA TEIXETA; Lluís Mijoler Martínez, alcalde del PRAT DE LLOBREGAT; Mireia 

Ingla i Mas, alcaldessa de SANT CUGAT DEL VALLÈS i Sergi Vallès Domingo, alcalde de 

TORRELLES DE FOIX. 

 

 

ORDRE DEL DIA 

1. Aprovar, si escau, l’acta de la sessió ordinària del 21 de febrer de 2022.  

2. Pressupost de l’FMC corresponent a l’exercici econòmic de 2022. Aprovació, si escau. 

3. Informe d’activitats i de gestió de l’FMC corresponent al mes de febrer de 2022. 

4. Informació relativa a la sessió de la Comissió de Govern Local de data 24 de febrer de 

2022 i de la Subcomissió de Cooperació i Règim Econòmic de data 9 de març de 

2022. 

5. Nomenament dels diferents representants de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans 

de participació i col·laboració amb la Generalitat de Catalunya. Ratificar, si escau. 

6. Ratificar, si escau, les observacions i/o aportacions elaborades pels serveis tècnics i 

jurídics de l’FMC al Programa de Gestió Específic dels sistemes públics de sanejament 

en alta de Catalunya per al període 2022-2023. 

7. Donar compte de les normatives que han estat en tràmit d’informació pública i de les 

quals no s’ha considerat necessari presentar observacions: 
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a) Projecte d’Ordre per la qual s’actualitza el calendari de vacunacions 

sistemàtiques. 

8. Informació de les Àrees i les Comissions sectorials. 

a) Comissió d’Educació: Gratuïtat I2 i calendari escolar. 

b) Comissió de Cooperació i Solidaritat: reunió amb el DG de cooperació al 

Desenvolupament; reunions mantingudes per coordinar l’acollida de refugiats 

d’Ucraïna; Plenari de cooperació i solidaritat. 

c) Comissió d’Ocupació: reforma laboral i impacte en el món local; reunió sobre 

concertació territorial. 

d) Comissió de Cultura: darreres informacions en relació a AGEDI. 

e) Comissió de Seguretat i Protecció Civil: reunió amb l’Associació de guàrdies, 

agents i vigilants municipals de Catalunya. 

f) Comissió de Comerç i Turisme: reunió amb la DG de comerç i Pla d’acció de 

comerç, artesania i moda 2022-2025. 

g) Comissió d’Esports: reunió de la permanent. 

h) Comissió de Desenvolupament Local i del Territori: Plenari monogràfic sobre el 

Pacte Nacional per a la Indústria. 

i) Comissió de Medi Ambient: 1a reunió de la Taula de Diàleg Social de les 

Energies Renovables, Acte de signatura de l’Acord de la Qualitat de l’Aire de 

Catalunya i Acte de suport al cànon de residus de Catalunya 

j) Altres: protocols de llançaments judicials; reunió Eines de repoblament rural; 

reunió immatriculacions; reunió col·lectiu Shuman i reunió amb l’Associació 

d’entitats sanitàries i socials. 

9. Informacions de la Presidència.  

a) Reunió amb el Conseller d’Economia i Hisenda. 

10. Qüestions sobrevingudes.  

11. Precs i preguntes.  

 

 

La Presidenta dona la benvinguda a tots els assistents i també les gràcies per 

participar en aquesta sessió presencial del Comitè Executiu, que feia gairebé més de 

dos anys que no s’havia pogut reunir en la seu de l’FMC. 

 

1. Aprovar, si escau, l’acta de la sessió ordinària del 21 de febrer de 2022  

Sense cap modificació per part dels assistents, s’aprova l’acta per assentiment.  

2. Pressupost de l’FMC corresponent a l’exercici econòmic de 2022. Aprovació, 

si escau 

Susanna Mérida, secretària general adjunta, explica que el projecte de pressupost per 

a l’exercici 2022 s’ha elaborant tenint en compte tant la liquidació del pressupost de 

l’exercici 2021 com el pressupost 2021. L’actual evolució de la pandèmia està 

permetent recuperar les activitats habituals i serveis que ofereix l’FMC, gairebé en la 

seva normalitat. La presencialitat del treball usual i de les reunions s’està recuperant, 

i això té un impacte en el pressupost del 2022, generant un cost superior al dels anys 

anteriors. 
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Pel que fa als ingressos, hi ha una petita davallada produïda per la minoració dels 

habitants dels ens locals associats, ja que la quota per habitant és la mateixa des de 

l’any 2016. L’aportació de la Generalitat és la mateixa i el que té un increment són la 

subvenció de la FEDAP, les inscripcions al Seminari de Dret Local i com a ingressos 

excepcionals, la venda del llibre Codi de Règim Local. 

Quant a les despeses, la partida de personal s’ha ajustat a la situació prevista per a 

aquest any, tenint en compte la cobertura de la plaça de Secretari General i les 

contractacions fixes realitzades en el darrer semestre de l’any 2021 (comunicació, 

serveis jurídics i comissions). També s’ha repercutit un 2% provisional d’increment 

anual de les nòmines, a l’espera de l’aprovació definitiva del conveni col·lectiu. La 

partida de jornades i comissions s’ha reduït ja que aquest any no se celebrarà la Fira 

Municipàlia i tampoc els 40 anys de l’FMC. Pel que fa a les aportacions a d’altres 

entitats es manté la quantia. Per a la seu social i els subministraments s’ha previst un 

possible increment per l’IPC i els serveis externs sí que tenen un increment que es 

deu a la contractació d’un tècnic d’ocupació i els serveis del SIE (Sistema 

d’Informació Europea). La partida de publicacions té una davallada ja que el Codi de 

Règim Local es va editar l’any anterior i, la partida d’indemnitzacions s’ha 

incrementat perquè després del final de les restriccions per la pandèmia ja es fan 

actes i reunions en format presencial. Per criteris de prudència, s’ha estimat un 10 del 

pressupost per a insolvències, tot i que la realitat acaba sent d’un 5%. Les inversions 

previstes enguany són mínimes, ja que la despesa en material informàtic es va 

produir l’any passat. El dèficit previst segons aquest pressupost és de 453.000 euros. 

Perquè no hi hagués tan dèficit, es podria plantejar un increment de quotes per al 

2023. 

Xavier Fonollosa comenta que no li agrada aprovar pressupostos amb dèficit i que 

hauria de ser equilibrat. 

La Presidenta exposa que a banda de reajustar les quotes també caldria afegir més 

entitats adherides. 

Els assistents aproven per unanimitat el pressupost de l’FMC corresponent a l’exercici 

econòmic 2022. 

3. Informe d’activitats i de gestió de l’FMC corresponent al mes de febrer de 

2022. 

L’activitat de la Federació de Municipis de Catalunya queda recollida en el document 

que s’ha enviat amb la convocatòria i que correspon al mes de febrer de 2022. Es 

destaca la constitució del Consell de Governs Locals el dia 1 de febrer i la trobada 

amb la Consellera d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural, que es va celebrar 

el dia 9 de febrer. La resta d’informació són les reunions de les comissions mixtes i 

les activitats dutes a terme per les àrees i comissions sectorials, així com les 

activitats de premsa i comunicació i els cursos de formació. 

Els assistents aproven per unanimitat l’informe d’activitats i de gestió de l’FMC 

corresponent al mes de febrer de 2022. 

4. Informació relativa a la sessió de la Comissió de Govern Local de data 24 de 

febrer de 2022 i de la Subcomissió de Cooperació i Règim Econòmic de data 9 

de març de 2022. 

Xavier Fonollosa explica que en la sessió de la Comissió de Govern Local del 24 de 

febrer es van informar favorablement per part dels representants de l’FMC tots els 
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projectes normatius que figuraven a l’ordre del dia, tot i que es va voler deixar 

constància d’alguna consideració en el cas del PD pel qual s’aprova la visió del Pla 

Cartogràfic de Catalunya: 

• Projecte de decret pel qual s’aprova la revisió del Pla Cartogràfic de 

Catalunya (CONSIDERACIONS: 1/ Pel que fa a l’apartat de Divisions 

Administratives de l’Annex 2 en la mesura que es fa referència a Districtes i 

Seccions, una competència que correspon a l’INE, hauria de constar entre les 

administracions responsables l’Administració General de l’Estat. 2/ Subratllar la 

importància de la col·laboració entre les administracions a totes les escales. 3/ 

Disposar de finançament suficient per garantir la realització dels projectes.) 

• Projecte de decret de regulació del Sistema de Localització i Seguiment 

d’Embarcacions Pesqueres de Catalunya 

• Projecte de decret del Reglament de la Llei de facilitació de l'activitat 

econòmica 

• Projecte d’Ordre per la qual es regula la utilització dels àrids reciclats 

procedents de la valorització de residus de la construcció i demolició 

• Decret sobre el reconeixement oficial de comunitats catalanes a l’exterior i 

el seu registre. 

Pel que fa a la Subcomissió de Cooperació i Règim Econòmic, de la Comissió de 

Govern Local, del 9 de març, es van informar favorablement per part del 

representant de l’FMC els dos projectes normatius que figuraven l’ordre del dia: 

• Proposta d’Ordre d’aprovació del procediment de concessió de les 

subvencions per a la millora i renovació de les xarxes d’abastament d’aigua en 

baixa dels petits i mitjans municipis de Catalunya en el marc de les ajudes 

europees Next Generation UE 

• Proposta de Resolució de convocatòria d’aquestes subvencions. 

Els assistents resten assabentats dels temes tractats en la Comissió de Govern Local 

del 24 de febrer i de la Subcomissió de Cooperació i Règim Econòmic del 9 de març 

de 2022.. 

5. Nomenament dels diferents representants de l’FMC a les comissions mixtes i 

òrgans de participació i col·laboració amb la Generalitat de Catalunya. 

Ratificar, si escau. 

La Presidenta explica que amb la documentació d’aquest punt hi ha la relació dels 

nomenaments dels representant a les comissions mixtes i òrgans de participació i 

col·laboració amb la Generalitat de Catalunya i d’altres institucions que s’han 

traslladat als diferents departaments -des del darrer Comitè Executiu- i que si no hi 

ha cap dubte al respecte s’haurien d’aprovar. En aquest cas es tracta de cinc 

nomenaments polítics i dos tècnics. 

Òrgan Representants electes Tècnics/ques 

Consell de Salut de 
Catalunya 

T: Olga Arnau, presidenta FMC 
S: Lourdes Fuentes, alcaldessa de Santa 
Cristina d’Aro 
T: Alba Pijuan, alcaldessa de Tàrrega 
S: Àlex Garrido, alcalde de Manlleu 
T: Eduard Rivas, alcalde d’Esparreguera, en 
substitució d’Enric Llorca 
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Òrgan Representants electes Tècnics/ques 

S: Santi Macip, TA de Pineda de Mar, en 
substitució d’Eduard Rivas 
T: Concepció Canadell, alcaldessa de Térmens 
S: Lluís Guino, alcalde de Besalú 
T: Oriol Serratusell, regidor de Montcada i 
Reixac 
S: Sandra Gómez, regidora de Santa Perpètua 
de Mogoda 

Comissió de Territori 
de Catalunya per 
Lleida  

T: Mario Urrea, alcalde de Torrebesses, en 
substitució de Gerard Balcells, alcalde de Sant 
Martí de Riucorb 
S: Gerard Balcells, alcalde de Sant Martí de 
Riucorb, en substitució de Mario Urrea, alcalde 
de Torrebesses 

 

Comissió Territorial 
d’Urbanisme de 
Lleida 

T: Gerard Balcells, alcalde de Sant Martí de 
Riucorb, en substitució de Mario Urrea, alcalde 
de Torrebesses 
S: Mario Urrea, alcalde de Torrebesses, en 
substitució de Gerard Balcells, alcalde de Sant 
Martí de Riucorb 

 

Comissió de Territori 
de Catalunya per les 
Terres de l’Ebre 

T: Adam Tomàs, alcalde d’Amposta, en 
substitució de Francesc A. Gas 
S: Núria Altadill, regidora de Roquetes, en 

substitució d’Adam Tomàs, alcalde d’Amposta 

 

Comissió Territorial 
d’Urbanisme de les 
Terres de l’Ebre 

T: Núria Altadill, regidora de Roquetes, en 
substitució d’Adam Tomàs, alcalde d’Amposta 

 

GT per a l’elaboració 
del Reglament tipus o 
model del cos de la 
policia local 

 
Rafael Pino Pérez, inspector 
en cap de la policia local del 
Prat de Llobregat 

GT per analitzar i 
valorar els possibles 
canvis i millores del 
Reglament d’accés, 
promoció i mobilitat 
de les policies locals 

 
Juan Antonio González 
Moratalla, inspector en cap 
de la policia local d’Abrera 

Consell Català de la 
Funció Pública 

 
Eugènia Revilla, lletrada de 
l’FMC 

GT sobre treballadors 
i treballadores 
interins als ens locals 

 

M. Carme Noguer, tècnica 
assessora de la Comissió de 
Funció Pública de l’FMC 
Estel Patris, lletrada dels 
serveis jurídics de l’FMC 

Consell Rector de 
l’Escola 
d’Administració 
Pública de Catalunya 

T: David Vicioso, T. Alcalde del Prat de 
Llobregat en substitució d’Alba Bou 
Jordi Fortuny, T. Alcalde de Tarragona, com a 
suplent de Silvia Folch, T. Alcalde del Masnou 

 

Consell Escolar 
Territorial de Lleida 

T: Juan Antonio Serrano, alcalde de Vielha e 
Mijaran 
S: Joaquim Cuartero, regidor de Salàs de 
Pallars 
T: Marc Solsona, alcalde de Mollerussa 
T: Elena Ferré, regidora de Lleida 
S: Sergi Talamonte, regidor de Lleida 
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Òrgan Representants electes Tècnics/ques 

Consell Escolar 
Territorial de 
Tarragona 

T: Yolanda Sánchez, regidora de Cunit        S: 
Núria Ortiz, T. Alcalde de Vandellós i 
l'Hospitalet de l'Infant 
T: Juanjo García, alcalde d'Alforja 
T: Mario Téllez, conseller comarcal del 
Tarragonès 
S: Carla Aguilar, regidora de Tarragona 

 

Consell Escolar 
Territorial de Girona 

T: Àdam Bertran, regidor de Girona 
T: Salvador Calabuig, regidor de Sant Feliu de 
Guíxols 
S: Montserrat de la Llave, T. Alcalde de 
Vilafant 
T: Pedro Torres, regidor de Castell-Platja d’Aro 
S: Jordi Urgell, regidor de Blanes 

 

Consell Escolar 
Territorial del Vallès 
Occidental 

T: Paola Moral, regidora de Vacarisses 
T: Manuel-Salva Robles, regidor de Sabadell 
S: Daniel González, T. Alcalde de Barberà del 
Vallès 
T: Jèssica Segovia, regidora de Montcada i 
Reixac 
S: Neus Garcia, regidora de Santa Perpètua 
de Mogoda 

 

Consell Escolar 
Territorial del Baix 
Llobregat Anoia 

T: Rocío Garcia, T. Alcalde de Cornellà de 

Llobregat 
S: Gisela Navarro, T. Alcalde de Viladecans 
T: Meritxell Montserrat, regidora de Vilafranca 
del Penedès 
T: Just Fosalva, regidor de Sant Just Desvern 
S: Mireia Aldana, regidora de Sant Feliu de 
Llobregat 

 

Consell Escolar 
Territorial de 
Barcelona Comarques 

T: Jaume Graells, regidor l'Hospitalet de 
Llobregat                                                                                  
S: Esther Niubó, regidora de Castelldefels    
T: Ramon Llamazares, regidor de Calella 

 

Consell Escolar 
Territorial del 
Maresme-Vallès 
Oriental 

T: Meritxell Catalan, regidora de La Garriga 
T: Francesc Arolas, T. Alcalde de Granollers 
S: Miquel Àngel Vadell, T. Alcalde de Mataró 
T: Raquel Serra, regidora de Canet de Mar 
S: Sarai Martínez, regidora de Mataró 

 

Consell Escolar 
Territorial de Terres 
de l'Ebre 

T: Elizabeth Mestre, regidora de Mas de 
Barberans 
S: Mònica Colas, regidora de Sant Jaume 
d'Enveja 
T: David, Poy, conseller comarcal del Baix 
Ebre 
S: Alma Gimeno, regidora de La Sénia 

 

 

Consell Escolar 
Territorial de 
Catalunya Central 

T: Montserrat Badia, alcaldessa de Castellbell i 
el Vilar 
S: Gemma Sánchez, T. Alcalde de les Masies 
de Voltregà  
T: Joan Baptista Costa, regidor de Sant Vicenç 
de Castellet 
S: Xavier Carrasco, regidor de Navarcles 

 

 

Els assistents ratifiquen per unanimitat la relació de representants a les diferents 

comissions mixtes. 
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6. Ratificar, si escau les observacions i/o aportacions elaborades pels serveis 

tècnics i jurídics de l’FMC al Programa de Gestió Específic dels sistemes 

públics de sanejament en alta de Catalunya per al període 2022-2023. 

Les valoracions que s’han fet a aquest programa han estat elaborades pels assessors 

tècnics de la Comissió de Medi Ambient i són tècniques i polítiques, no de caire 

jurídic. 

En primer lloc, posar de manifest que el PGSAC respon a la necessitat d’ampliar els 

cicles de planificació previstos a la Directiva 2000/60/CE, del Parlament Europeu i del 

Consell, de 23 d’octubre de 2000, sobretot pel que fa a les necessitats de 

sanejament, amb un nou sexenni que serà el quart i que no està previst a la citada 

Directiva. 

La raó de fons d’aquesta situació deriva de la profunda crisi en que estava immersa 

l’ACA en el període 2011-2016 i que va comportar la pràctica paralització de tota la 

seva activitat inversora. Aquesta situació va donar lloc a l’incompliment evident de 

les previsions d’inversió del segon cicle de planificació. Aquest context obliga a 

reprogramar aquestes necessitats en el tercer cicle i donat que no es poden assumir 

per manca de pressupost es decideix programar un quart cicle recollint tot plegat en 

un sol document, el PGSAC 22-33.  

No obstant això, aquesta reprogramació té unes conseqüències molt importants que 

condicionen el compliment de les obligacions de sanejament assumides i en relació 

amb les quals l’FMC manifesta la seva disconformitat:  

I.- Els retards en si mateixos, els quals comporten que actuacions previstes per 

desenvolupar durant el segon cicle de planificació no es tinguin realitzades, ni tant 

sols es disposi dels projectes o els emplaçaments compromesos. Aquest escenari de 

retards suposa començar un cicle amb retards evidents respecte a les obres a 

desenvolupar.  

II.- Les instal·lacions existents i en funcionament pel seu envelliment i/o per 

l’abandonament del manteniment i reposició (derivat de la crisi), fa que estiguin en 

una situació més precària de la que correspondria i per tant requereixin actuacions 

de millora urgents.  

III.- Malgrat no tenir una solució ni una visió de conjunt prou precisa per poder 

substituir les propostes efectuades en el PSARU 2005 (tot i la seva obsolescència) 

pels municipis i nuclis de població petits (cal recordar que queden al voltant de 1000 

actuacions previstes amb un valor global al voltant del 700M€ per desenvolupar 

aquest programa avui considerat obsolet però que va generar expectatives en el 

territori), això s’intenta resoldre amb el PGSAC 28-33 encara que amb algunes 

llacunes que s’exposaran més endavant.  

IV.- Durant aquest temps han aparegut noves necessitats i actuacions lligades a la 

mateixa Directiva 2000/60/CE i a les necessitats dels sistemes, que cal resoldre, tals 

com: els contaminants emergents o de les substàncies prioritàries arribades als 

sistemes públics de sanejament o el control dels abocaments dels sistemes unitaris 

en temps de pluja, o les necessitats de reaprofitament i reutilització de les aigües 

tractades.  

V.- L’aspecte més significatiu i que dona lloc a la proposta del PGSAC 22-33 és la 

disponibilitat econòmica de recursos per atendre les obligacions a desenvolupar en el 

tercer cicle de planificació que és de l’ordre de 825M€ per part de l’ACA, 

sensiblement inferior a les necessitats reals. A més, es fa evident que la pèrdua del 
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segon cicle de planificació (en que el nivell d’execució de les inversions ha estat del 

37%) ha suposat la pèrdua d’un temps valuós per posar en marxa les actuacions 

previstes que és difícil de recuperar de manera comprimida.  

VI.- De l’exposat es deriva una gran incertesa respecte a la seguretat real dels 

càrrecs electes que no puguin comptar amb el desplegament de les infraestructures 

planificades en temps i forma i aquesta situació ha de ser considerada com a 

prioritària per part de l’ACA.  

Per tant, aquesta és la situació actual en la que s’emmarca el PGSAC 22-33 com a 

manera de poder afrontar el futur amb certes garanties. Si bé, aquesta situació pot 

ser comprensible, genera al món local unes incògnites que caldria clarificar de 

manera especial:  

VII.- Més enllà del 2027 continuarem tenint la necessitat de dur a terme actuacions 

que ja havien estat planificades per ser tancades aquest any i que no s’hauran pogut 

realitzar, però és evident que apareixeran noves necessitats derivades de la 

finalització de la vida útil d’algunes instal·lacions o de noves necessitats pel 

compliment de les normes que obligaran a més inversions, cosa que tal com estem 

actuant fàcilment suposarà un nou endarreriment en la resolució de les actuacions 

considerades de menor importància i magnitud.  

VIII.- Així mateix, existeix un greuge comparatiu evident en el fet que el cànon de 

sanejament, el qual és universal, i que per tant s’aplica a tots els ciutadans i 

activitats del territori, va ser concebut per poder donar resposta a totes les 

necessitats del sanejament en alta i posteriorment del cicle integral de l’aigua. Amb 

el retard de les actuacions comporta que una part significativa dels nuclis de població 

petits seguiran essent pagadors nets durant com a mínim un nou sexenni sense 

poder disposar dels serveis de sanejament.  

IX.- Tal com es planteja el programa s’ha d’entendre que aquest queda fora del marc 

de la DMA i que per consegüent s’ha de considerar a nivell formal que totes les 

actuacions emanades d’aquesta i que calia complir en els tres cicles de planificació 

previstos seran assolits el 2027. Ara bé, sabem que això no serà així i que per tant 

les alcaldesses i alcaldes hauran d’afrontar de nou les responsabilitats jurídiques 

derivades d’aquest incompliment, sense que puguin actuar de manera directe atès 

que la competència de planificar i executar les actuacions de sanejament en alta 

correspon a l’ACA.  

X.- També expressar que l’estratègia d’englobar en un sol document les actuacions 

entre 2022-2033 indueix a confusió. Doncs, d’una banda el tercer cicle de planificació 

22-27 s’estableixen les actuacions a realitzar de manera clara, enumerades, 

previstes i quantificades en el document Programa de Mesures del PDCFC 22-27. No 

obstant, d’altra banda consta un simple llistat de les actuacions que es preveuen 

realitzar en el termini 28-33 que no estan quantificades cosa que el cost del 

desenvolupament del sexenni 28-33 és avui una incògnita.  

XI.- Finalment, posar de manifest que en el període 28-33, es situen 900 punts de 

connexió, sempre atenent més a mesures urgents metropolitanes que territorials, i 

en conseqüència traslladar la necessitat d’igualtat en la implementació de les 

mesures a tot el territori, sense destacar l’àmbit metropolità. 

 

Els assistents resten assabentats de les normatives a les que no hem formulat 

observacions. 
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7. Donar compte de les normatives que han estat en tràmit d’informació pública 

i de les quals no s’ha considerat necessari presentar observacions. 

Roser Colomé dona compte de la normativa a la que no s’han presentat observacions 

ja que un cop revisades pel tècnic de la comissió, el consell tècnic assessor i els 

serveis jurídics de l’FMC, s’ha considerat que no era necessari presentar-ne. La 

normativa és el Projecte d’Ordre per la qual s’actualitza el calendari de vacunacions 

sistemàtiques 

Els assistents resten assabentats de la normativa a la que no hem formulat 

observacions. 

8. Informació de les Àrees i les Comissions sectorials.  

a) Comissió d’Educació. 

Alba Pijuan explica que aquesta setmana es reunirà el Plenari de la Comissió per tal 

de valorar els darrers documents relatius a la gratuïtat de l’I2 i el calendari escolar 

presentats pel Departament d’Educació. Són documents que encara no estan 

tancats. 

Marta Farrés planteja una sèrie de qüestions com ara quin serà l’import, com 

s’absorbirà la demanda, si es construiran noves escoles. Considera que la mesura de 

la gratuïtat anunciada pel Conseller d’Educació no poden pagar-la els ajuntaments. 

La presidenta comenta que és un acord molt i molt complex. 

Xavier Fonollosa celebra la mesura però té clar que això provocarà una allau de 

demandes i recorda que les llars d’infants s’havien de pagar a terços (Generalitat-

famílies-ajuntaments) i que la Generalitat encara no ho compleix. 

Lidia Muñoz demana quina planificació té la Generalitat i quin és el pla 

d’universalització previst. 

David Bote afegeix que els ajuntaments necessiten seguretat jurídica en aquesta 

qüestió. 

b) Comissió de cooperació i solidaritat. 

Marc Solsona explica que es va mantenir una reunió amb el director general de 

cooperació al desenvolupament, senyor Desquens, el dia 1 de març a la seu de 

l’FMC. Es va explicar que totes les persones que vinguin vindran com a ciutadans 

europeus, no com a refugiats i que s’estan normalitzats entre 150 i 200 persones 

diàries. Des de l’FMC es va demanar instruccions clares. 

D’altra banda, s’han celebrat diverses reunions per a la coordinació de l’acollida de 

refugiats ucraïnesos amb la Delegació del Govern i també amb el Comitè per a 

l’Acollida de Persones Refugiades.  

c) Comissió d’Ocupació. 

Àlex Garrido comenta un tema recurrent, la concertació territorial. Estem en la 

mateixa línia que la Direcció del SOC, però des dels sindicats hi ha recels perquè hi 

participin altres actors socials. 

L’altre tema tractat en aquest darrer mes ha estat l’impacte en el món local de la 

reforma laboral. 
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d) Comissió de Cultura. 

Roser Colomé explica la reunió telemàtica mantinguda amb representants d’AGEDI i 

que des del bufet d’advocats que s’ha contractat se’ls formularà una proposta per 

poder resoldre el tema. Aquests serveis del bufet d’advocats es pagarà a mitges amb 

l’ACM. Pel que sabem, les comunitats autònomes més afectades per aquests 

requeriments per part d’AGEDI són Andalusia, Galícia i Catalunya. 

e) Comissió de Seguretat i Protecció Civil. 

David Bote explica la reunió que es va mantenir amb l’Associació de guàrdies, agents 

i vigilants municipals de Catalunya el dia 22 de febrer. Aquesta associació va 

plantejar, entre les seves demandes, que s’elimini la denominació que ara ocupen i 

que només hi hagi “policia local” i que el procés de regularització es faria 

acompanyat de la formació que requereix un policia, no volen un procés de 

reconversió directe. Aquest tema s’haurà d’abordar en una futura norma de 

reordenació del sistema de seguretat de Catalunya quan s’obri el debat al Parlament 

de Catalunya. 

 f) Comissió de Comerç i Turisme. 

Marc Solsona explica que el dia 1 de març es va mantenir una trobada amb la 

direcció general de comerç en la que es va plantejar una nova proposa i un pla 

d’acció i el Departament va manifestar la voluntat de modificar el decret. 

Adam Tomàs afegeix que en la primera convocatòria, els 14 milions d’euros dels 

Fons Next Generation van anar a Barcelona i es va dir per part de la Generalitat que 

a la segona convocatòria ho revisarien. 

g) Comissió d’Esports. 

Susanna Mérida excusa l’assistència de Francesc Alemany i, per tant, explica ella 

mateixa que està previst fer una reunió del plenari de la Comissió d’esports i 

traslladar un nou escrit a la Secretaria General de l’Esport ja que no ens han donat 

resposta a l’anterior escrit. 

h) Comissió de desenvolupament local i del territori. 

Laura Campos explica que el 15 de març es va celebrar un plenari monogràfic de la 

Comissió de desenvolupament local i del territori sobre el Pacte Nacional per a la 

Indústria en el que la directora general d’indústria, Natàlia Mas, va explicar el 

calendari i les novetats d’aquest Pacte. Van assistir gairebé 70 persones i des del 

món local es va demanar la descentralització d’aquest pacte. 

 i) Comissió de medi ambient. 

Lidia Muñoz explica que la 1a reunió de la Taula de Diàleg Social de les Energies 

Renovables és la materialització del compromís de la Consellera Teresa Jordà. 

Aquesta taula es va celebrar al Palau de Pedralbes el dia 1 de març. Aquest òrgan 

també servirà com a taula de participació per a l’elaboració de la llei de Transició 

Energètica. 

Xavier Fonollosa explica que el 18 de març es va celebrar l’acte de signatura de 

l’Acord de la Qualitat de l’Aire de Catalunya al Palau de Pedralbes. Aquest acord va 

ser subscrit pel govern, ens locals, organitzacions i agents socials i econòmics. 

D’acord amb el calendari previst, que ve marcat per una llei estatal, al 2023 les ZBE 

estaran implantades als municipis de més de 50.000 habitants i als municipis de més 

de 20.000 habitants on se superen els valors límit de qualitat de l’aire regulats. Està 
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previst ampliar les Zones de Baixes Emissions (ZBE) a tots els municipis de més de 

20.000 habitants que no formin part de les conurbacions urbanes abans d’acabar el 

2025. 

David Bote explica que el 4 de març va assistir en representació de l’FMC a l’acte de 

suport al cànon de residus de Catalunya, en el que es va signar el manifest ‘En 

defensa del cànon sobre la disposició de residus a Catalunya’, impulsat pel govern i 

subscrit per una llarga llista d’entitats. Amb la nova llei de residus de l’Estat pot ser 

que es modifiqui el sistema del cànon català. La futura llei espanyola proposa un 

impost estatal que no té un caràcter finalista, mentre que el cànon català de residus 

no funciona només com una eina recaptatòria, sinó que té un retorn directe a qui el 

paga.  

 j) Altres 

- Protocols de llançaments judicials 

La presidenta explica que es tracta de la unificació i actualització dels protocols i que 

és important tenir una prèvia entre el jutjat i l’ajuntament. En la reunió van explicar 

que en aquests moments hi ha 4.000 desnonaments aturats. Des de l’FMC es va 

demanar unificar informes de vulnerabilitat dels serveis socials (habitatge, 

energètics, etc.) i més finançament per als ens locals per poder portar a terme 

aquestes tasques. 

David Bote manifesta que quan les famílies són irregulars, el problema es complica. 

Adam Tomàs explica que el jutge insta a l’ajuntament a cercar l’habitatge encara que 

el desnonament sigui d’un pis d’un banc. 

La presidenta comenta que malgrat el protocol, els jutges poden fer-ne cas o no, 

perquè no se’ls dona ordres. Els ajuntaments necessiten finançament i recursos 

humans per a la mediació. 

Marc Solsona afegeix que les ocupacions desmunten les polítiques d’habitatge als 

ajuntaments. Amb l’arribada dels refugiats els ajuntaments poden arribar a tenir 

problemes per les ocupacions. 

- Reunió Eines de Repoblament Rural 

Marc Solsona explica que en la reunió que es va mantenir a la seu de l’FMC amb 

representants d’Eines de Repoblament Rural, aquests van presentar les seves 

reivindicacions, d’entre les que destaca l’aprovació un estatut del municipi rural per 

tal que els pobles petits siguin tinguts en compte en la legislació i en la normativa 

que s’aprovi a Catalunya. Aquest estatut hauria de recollir totes les singularitats 

pròpies com a punt de partida per aquells municipis de menys de 2.000 habitants.  

- Reunió immatriculacions 

Roser Colomé explica que a la trobada que es va fer a Maians el 16 de febrer, 

organitzada per la Unió de Pagesos i Micropobles, l’FMC va demanar que es fes una 

infografia conjunta per explicar què són les immatriculacions i es va fer palès que se 

segueixen identificant finques. 

- Reunió Col·lectiu Shuman 

Roser Colomé explica que el dia 15 de març es va mantenir la reunió sol·licitada pel 

col·lectiu Shuman, col·lectiu europeista i catalanista que treballa per seguir 

construint un projecte europeu. Possibilitat de fer una moció conjunta amb l’ACM pel 

dia 8 de maig, Dia d’Europa. 
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- Reunió associació d’entitats sanitàries i socials 

Roser Colomé explica que el 7 de març l’FMC i l’ACM es van reunir amb 

representants de la Unió Catalana d’Hospitals en la que es va constatar que hi ha 

114 entitats sanitàries i socials i van demanar un marc comú amb l’ACM. 

 

9. Informacions de la Presidència. 

a) Trobada amb el Conseller d’Economia i Hisenda.  

La presidenta explica que la reunió va tenir lloc el dia 17 de març i se li van plantejar 

qüestions relatives als fons europeus 2021-2027; la promoció de les finances de la 

banca ètica; el desenvolupament de la llei de finances locals; el fons de cooperació 

local; les despeses extraordinàries per la Covid i la recuperació de les plusvàlues. 

Tenim coneixement que a la FEMP s’està treballant en una Ley de Haciendas Locales. 

Pel que fa a les reunions amb els diferents consellers/es de govern, estem pendents 

de data per part de Territori i de Justícia. 

 

10. Qüestions sobrevingudes.  

No n’hi ha. 

  

11. Precs i preguntes 

No n’hi ha. 

 

Finalitza la sessió a les 17.35 hores del dia de la data. 

 

 

         Vist-i-plau 

 

 

 

 

 

 

 

Per la Secretaria General Adjunta     La Presidenta 

Roser Colomé Soler      Olga Arnau i Sanabra 
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